
בשמיים  יש  רוקח"  "המעשה  בעל  אומר  דברים,  ספר  מתחילים  בס"ד 
תתקנ"ה )תשע מאות חמישים וחמש( רקיעים עד כסא הכבוד, משה רבנו 
יוכל  שלא  לו  אמר  והקב"ה  לארץ  להיכנס  מהקב"ה  ביקש  שנפטר  לפני 
שביקש  ח(  יא,  )דב"ר  המדרש  את  רוקח"  "המעשה  מביא  לארץ.  להיכנס 
�ָברָ אחֶָד אנֲיִ מבְקַ�ֵשׁ ממִ�ךְָָ לפִנְיֵ מותִֹי,  �ונֹוֹ שֶׁל עולֹםָ ד משה רבנו מהקב"ה רִב
�לתֶָךָָ, שיפתחו כל  � שֶׁאיֵן זו �תְהומֹותֹ ויְרְִאו ָמיַםִ ו �שַׁ� ְעָרִים שֶׁב �לָ הַשׁ� � כ �קְָעו �נָסֵ ויְבִ שֶׁאכֶ

שערי שמיים וכל העולם יראה את גדולתו של הקב"ה.
שלושים  דברים  ספר  את  כתב  רבנו  שמשה  רוקח"  "המעשה  בעל  אומר 
ושישה ימים לפני פטירתו ובספר דברים יש תתקנ"ה )תשע מאות חמישים 
וחמש( פסוקים, כאשר כל פסוק בספר דברים הוא מפתח שמשה רבנו נתן 
להגיע עד  יכולת  לו  יש  וידוע שהמלאךָ מט"ט  כסא הכבוד.  להגיע עד  לנו 
שער התשע מאות, חמישים וחמשה שערים אין למלאךָ מט"ט מפתח ורשות 
להיכנס לשם ורק מי שקורא ספר דברים יכול להגיע עד כסא הכבוד לקב"ה 
� אלֶ ה'" )הושע ד, יג( קחו עמכם  �בו �ְברִָים ושְׁו � עִמ�כָםֶ ד וכךָ אפשר לדקדק "קְחו
ספר דברים שהוא תשע מאות חמישים וחמש פסוקים ושובו אל השם תגיעו 
עד השם בכוח של ספר דברים. בכל פעם שאדם קורא את ספר דברים זה 

כמו שמשה רבנו נמצא לידו ומדבר איתו ונותן לו את הכוח.

וידוע שהיהודי הקדוש מפסישחא שבכל מקום שהיה הולךָ היה לוקח איתו 
ספר דברים ובכל רגע פנוי היה קורא מספר דברים, כששאלו אותו למה דוקא 
ביותר. משה  זהו ספר המוסר הגדול  ספר דברים ענה להם שספר דברים 
לכל הדורות  אותו  זמן, אלא כתב  לאותו  רק  לא  רבנו כתב את ספר דברים 

והכוח שלו פועל בכל הדורות.

כתוב בספרים הקדושים שאת הארבעה חומשים ראשונים הקב"ה נתן וספר 
דברים שהוא האחרון בחמישה חומשים משה רבנו אמר מכוחו של הקב"ה 
מפרשים  יש  שבע"פ.  לתורה  שבכתב  תורה  בין  שמקשר  הדבר  כמו  והוא 
שאומרים שאם לא ספר דברים משנה תורה שנתן לנו משה רבנו בשליחות 
של הקב"ה, לא היינו מסוגלים להבין את תורה שבע"פ ומשם הצינור להגיע 

לקב"ה.

ידעו צדיקים, שמאז שאנו קוראים את ספר דברים אנו רואים ישועות גדולות 
בכל עניין, כל העניין של ספר דברים התחיל מאותו יום קשה שהגענו לאותו 
מקום והיום אנחנו יודעים שזה יום טוב, היה יום ז' באדר פטירת משה רבנו. 
כלום. אחד האנשים שהיה שם  סידור,  לא  להכניס אף ספר,  לנו  נתנו  לא 
הלךָ לבית הכנסת והביא לנו חומש דברים. כל היום מהרגע שנכנסנו לשם 
מהצהרים עד הלילה ישבנו וקראנו ספר דברים פסוק פסוק בדמעות לקב"ה. 
אחרי כן כשהסכימו להכניס לנו שני ספרים, הביאו לנו ספר ושם כתוב מה 

וחמש  חמישים  מאות  דברים תשע  רוקח" שבספר  "המעשה  בעל  שאומר 
וחמש רקיעים שבשמיים עד שמגיעים  כנגד תשע מאות חמישים  פסוקים 
את  מצא  המלךָ  שיאשיהו  הקב"ה  לנו  סימנים שהראה  כמה  ועוד  לקב"ה. 

ספר דברים.

ב"ה מאז שהתחלנו יש כבר מאה אלף אנשים שקוראים כל שבת ספר 
דברים, ומהיום שהיו עשרים ושנים אלף אנשים שקוראים ספר דברים נהיה 

שינוי ואור וסיעתא דשמייא בעולם. רבי יואל מסאטמר אומר שכל דבר 
שעשרים ושניים אלף אנשים מאמינים בו ועושים אותו הוא גורם שינוי בכל 
עם ישראל, מתי שעשרים ושניים אלף אנשים לוקחים משהו ומקדשים אותו, 
הדבר הזה לאט לאט מדבק ונהיה בכל עם ישראל, בין לחיובי ובין לשלילי. 
אז מתי שנגיע לעשרים ושניים אלף אנשים שיקראו הכח של זה יהיה עצום 

ביותר.

איש  אלף  מאה  עוד  שיהיו  השנה  ראש  שעד  נדר  בלי  עצמנו  על  וקיבלנו 
שיקראו כל שבת וכל אחד שיגדל ויחזק את זה יהיה לו כוח וזכות לדורי דורות.

כל מחשבה שעולה לאדם בראש, רוצה כךָ, רוצה לעשות כךָ, חושב על כךָ, רוצה לאכול כךָ, חושב על זה כךָ, חושב על זה כךָ. עשר דקות שתשב ותכתוב 
כל מה שעולה לךָ בראש באותו רגע, בלי תוכנית, בלי לתכנן ואז אדם ידע בדיוק מה המצב שלו. 

אדם שבקדושה, מה עולה לו בראש? מחשבות קדושות וטהורות. אדם שהוא נמצא בבינוני, מה עולה לו לראש? מחשבות בינוניות. אדם שהוא בשפל, 
מה עולה לו בראש? רק דברים גשמיים ודברים אנוכיים. 

לכן פעם בזמן, פעם ביום, פעם בשלושה ימים תעצור את הכל, תכתוב עשר דקות מה בדיוק עולה לךָ באותו רגע בראש ואז תדע איפה אתה נמצא, 
האם במקום רוחני, במקום בינוני או במקום ירוד. 

סרקו את הברקוד החדש 
והצטרפו לקבוצה של כבוד 
האדמו"ר רבי יאשיהו יוסף 

פינטו שליט"א



הכוח הגדול בקריאת ספר דברים גם של לימוד תורה וגם של תפילה

בכל שבת שמסיימים לקרוא ספר דברים מרגישים התעלות הנפש והנפש 
עלתה למקום אחר. האור של ספר דברים הוא מגדלור לכל השבוע כולו, מתי 
שמרגישים במשךָ השבוע התחזקות וחיזוק גדול, קושרים את זה מיד לכוח 

של ספר דברים שנותן בנפש כוח גדול וחזק ביותר.

אנחנו חושבים שהכח שמרגישים בספר דברים זה גם כוח של לימוד תורה 
וגם כח של תפילה, כךָ אנו מוצאים בגמרא חילוק גדול בין הכוח של לימוד 
התורה ובין התפילה. גמרא אחת אומרת )ב"ב קטז.( דרש ר' פינחס בר חמא 
כל שיש לו חולה בתוךָ ביתו ילךָ אצל חכם ויבקש עליו רחמים וגמרא שניה 
אומרת )תענית ח.( אם ראית דור שהשמיים משתכין כנחשת מלהוריד טל 
ומטר בשביל לוחשי לחישות שאין בדור.. מאי תקנתיה ילךָ אצל חסיד שבדור 

וירבה עליו בתפלה.

אם כךָ כשיש לאדם חולה בבית ילךָ לחכם ורבותינו אומרים חכם זה אדם 
לחסיד,  ילךָ  אומרת  הגמרא  בפרנסה  קושי  לאדם  יש  ואם  ישיבה  שמחזיק 
רואים חילוק בעניין של לרפא חולה זה בכוח של תורה, בעניין של פרנסה 
פירושים  לנו הרבה  יש  ועוד  עניין הפרנסה  לפתור את  בכוח של חסיד  זה 

וביאורים על ההבדל בין חסיד לחכם.

אךָ בכל אופן מתי שקוראים ספר דברים, מצד אחד מרגישים כוח של חכם 
של התורה הקדושה ומצד שני מרגישים כוח של חסיד של השתפכות הנפש 
ותפילה. אם כךָ אנשים שמקפידים בשבת קודש לקרוא את ספר דברים, יש 

להם גם את הכוח של החכם של התורה הקדושה וגם את הכוח של 
גדול על כל מי  ישפיעו בע"ה שפע  כוחות אלו  ושני  החסידות של תפילה, 

שקורא.

�ְרָאֵל" �לָ ישִ ֶה אֶל כ �רֶ משֹ� ב ִ� ֶר ד �ְברִָים אֲש� �הֶ הַד "אֵל

מתי שאדם עושה תשובה מאהבה הוא עוצר את הגדר של עבירה 
גוררת עבירה

ידועים דברי רבותינו הקדושים )שמ"ר ל, ג( בכל מקום שנאמר "אלה" פוסל 
את הראשונים, והקשו מה פסל משה פה בדבריו, איזה ראשונים פסל את 

ספר במדבר או ויקרא, את מה זה פסל?

עֲברֵָה"  גורֶֹרֶת  "ועֲַברֵָה  ב(  ד,  )אבות  ולומר, על המשנה  אלא אפשר לבאר 
דרשו רבותינו, על ידי שנכשל האדם בעבירה אחת גוררת העבירה אחריה 
עוד עבירה, אדם ששיקר השקר שלו יגרור עוד משהו, אדם שגנב הגניבה 

שלו תגרור עוד משהו. נשאל מתי יפסק גדר העבירה גוררת עבירה?

דרשו רבותינו ואמרו יסוד גדול, כאשר האדם שב בתשובה על מעשיו הרעים 
עבירה  של  הגדר  נעצר  לא  ומיראה  מפחד  תשובה  עשה  אם  עשה,  אשר 
גוררת עבירה. אבל מתי שהאדם עושה תשובה מאהבה, שם נפסק "ועבירה 

גוררת עבירה". 

־הנה פה כשהוכיח משה רבנו את עם ישראל לפני מותו, בני ישראל שבו בת
שובה מאהבה, ופה כששבו בתשובה מאהבה נפסק ונעצר "עבירה גוררת 
עבירה". לכן "אלה" בא לפסול את הראשונים, שמפה ואילךָ אין יותר "עבירה 
גוררת עבירה" ודבר זה נפסק, וזה "אלה" פוסל, נעצר גדר של עבירה גוררת 

עבירה.

שאלה: 

כבוד הרב אני גרושה עם ילד ואני יוצאת עם מישהו שהוא כהן כבר תקופה ארוכה. האם יש אפשרות להתיר נשואים של גרושה עם כהן 
בדרך כלשהי?

 
תשובה: 

אל תיכנסו לזה צדיקה, תשתדלו שכהן ישמור על הכהונה, בלי לגעת בכהונה. כהונה זה דבר קדוש, זה דבר מרומם ולהשאיר את זה מחוץ 
לתחום. 



 ט' באב
מחורבן הבית נוצר חסרון פנימי בכל אחד ועל זה אנחנו צריכים 

להצטער ולבכות

דוד המלךָ על  קינת  זו  יהודי  כל  וחקוקות בלב של  אחת הקינות שחרוטות 
�בָלֶ  ב נהֲַרותֹ  וכךָ אומר דוד המלךָ )תהלים קלז, א( "עלַ  חורבן בית המקדש 
�". קינה  �רֹותֵֹינו �נִ � כ �תְוכֹהָ� ת�ָליִנו �וןֹ. עלַ עֲרָביִם ב � אתֶ ציִ �זְכָרְֵנו � ב �כָיִנו �םַ ב � ג שָׁם ישָׁבַנְו
ובשאר הגלויות לבבל.  יכניה  דוד המלךָ מקונן על היהודים שגלו בגלות  זו 
צריךָ להבין את העומק של הדברים מדוע בכו רק על הנהרות בבבל, למה 
לא בכו בבתי כנסת ובבתי מדרש או כמו שאמרנו מספר פעמים, שכל יהודי 
ירא שמיים טוב שייחד חלק קטן בבית שלו שיהיה בית תפילה לקב"ה ואפילו 

־שביתו קטן או פשוט, שייחד שולחן קטן או כסא קטן, פינה קטנה ששם יתפ
לל ויבכה או ישב ילמד תורה, מקום לכבוד הקב"ה.

־בוודאי שבאותן גלויות עם ישראל שמרו וייחדו מקום בביתם שיהיה בית תפי
לה ושער השמיים בשבילם, אם כךָ למה דוקא ישבו על הנהרות ושם בכו? 

� המילה גם באה לר �כָיִנו �םַ ב ־ועוד כמה שאלות אפשר לשאול, מה הפירוש ג
 � �תְוכֹהָ� ת�ָליִנו בות משהו, אם כךָ מה זה בא לרבות? ועוד נשאל עלַ עֲרָביִם ב

� מה זה הערבים בתוכה שבגללם תלו את הכינורות? �רֹותֵֹינו �נִ כ

אלא אולי אפשר לבאר ולומר יסוד גדול, הנביא ישעיה אומר )ישעיה יא, ט( 
�םָ מכְסַ�יִם" אומרים רבותינו הקדושים  �מַ�יַםִ ליַ �ֵעהָ אתֶ ה' כ �יִ מלָאְהָ הָארֶָץ ד "כ
שגרים  ישוב  שליש  העולם,  את  בנה  הוא  העולם  את  ברא  שהקב"ה  מתי 
בו, שליש ים ושליש מדברות. אבל הגמרא אומרת )שבת נו:( בשעה שנשא 
שלמה את בת פרעה, ירד גבריאל ונעץ קנה בים ועלה בו שירטון ועליו נבנה 
כרךָ גדול של רומי והיא זו שהחריבה את ירושלים והמקדש. הגמרא מספרת 
באותו לילה ששלמה גמר לבנות את בית המקדש, בליל חנוכת הבית שלמה 
המלךָ התחתן עם בתיה בת פרעה והקב"ה הקפיד על הדבר הזה ובאותו 

לילה ירד גבריאל המלאךָ ולקח מקל ונעץ אותו בים ונבנתה רומי.

אמרו רבותינו הקדושים )מגילה ו.( אמלאה החרבה, אם מליאה זו חרבה זו, 
־אם מליאה זו חרבה זו. מתי שרומי בנויה ירושלים חריבה ומתי שירושלים חרי

בה רומי בנויה, אם כךָ עד אותו רגע ששלמה המלךָ התחתן עם בת פרעה 
העולם היה מאוזן, אבל מאותו רגע ששלמה התחתן איתה וגבריאל המלאךָ 

נעץ את הקנה ונבנתה רומי, האיזון הזה של השלושה שלישים נשבר.

־על פי זה אפשר לבאר ולומר, בני ישראל היו בצער בגלות וחיפשו שותף שי
בכה איתם בגלות ואלו היו המים שגם הם היו בצער שהעולם כבר לא מחולק 
לשלושה שלישים, עד שהמשיח יבוא כי יש יותר רומי. מחורבן בית המקדש 
יש בעולם שני דברים אבלים יותר, היהודים אבלים על חורבן הבית וגם הים 
אבל שנשבר האיזון. והים יודע שאמלאה החרבה, מתי שירושלים חרבה רומי 

בנויה ומתי שירושלים בנויה רומי תיחרב.

בני ישראל חיפשו איפה לבכות ומי הטוב ביותר שיבכה איתם בצער שהם 
� ידוע  �רֹותֵֹינו �נִ כ  � �תְוכֹהָ� ת�ָליִנו נמצאים ומצאו את הים. וכךָ נפרש עלַ עֲרָביִם ב
שלערבה אין לא טעם ולא ריח ובני ישראל בגלות הגיעו למצב שלא מרגישים 
את הגלות משום שיש להם את כל הבתים וכל הנחת, בחוץ לארץ אין להם 
את כל הצער והקושי שהיה פעם בגלות. כךָ מסופר על יהודי עשיר שהיה 
בחג הפסח בביתו והתחיל לומר לשנה הבאה בירושלים הבנויה. המשרתת 
הגויה שהייתה בביתו שאלה אותו מה הוא אומר, ענה לה שמתפלל לקב"ה 
ששנה הבאה תהיה הגאולה השלימה והוא יהיה בירושלים. אמרה לו אותה 

גויה הלוואי שהגלות שיש לו זה מה שיהיה לה, הכל טוב לו ואין לו שעבוד.

היום בעוונות הרבים משום שנמצאים בין הגוים השעבוד מטושטש ונראה 
�מְסִתְ�ָרִים  "ב זה  הגאולה  של  העומק  אבל  ליהודים,  טוב  והכל  מחסור  שאין 

�הֶ נפַשְׁיִ" )ירמיה יג, יז( שהקב"ה בוכה על דברים במסתרים. אנחנו מני ־ת�ִבכְ
חים תפילין ומקיימים מצוות כמו שפעם קיימו מצוות, אותן תפילין שאנחנו 
מניחים היום, גם פעם הניחו האר"י הקדוש וכל הצדיקים כולם הניחו. אבל 
בדבקות  היו  שבלב  בלב,  הנסתרים  הדברים  המסתרים,  על  בוכה  הקב"ה 

־גדולה במקומות גבוהים וגדולים בשעות של התפילות. לכן הבכי שלנו בשו
תפות עם הים שגם הוא בוכה על החורבן והבכי שלנו צריךָ להיות על משהו 

עמוק פנימי שחסר לנו בחורבן.

כלפי חוץ לא חסר ליהודים כלום, יש להם עושר ונחת וטוב. אבל צריךָ להגיע 
לנקודה הפנימית שבמסתרים תבכה נפשי, שהאדם ירגיש בלב את החסרון 

־שחסר ואז תבכה נפשו, זה התיקון הגדול לקרב אותנו לבנות את בית המק
דש מהצער שמצטערים על חורבן בית המקדש.

אנחנו חוזרים ומדגישים את הלימוד בשבת קודש של ספר דברים, בספר דברים יש תשע מאות חמישים וחמש פסוקים וכל פסוק כנגד 
שער בשמיים ואפילו למלאך מט"ט אין רשות להיכנס לחמישים וחמש שערים אחרונים בשמיים. ומי שלומד כל ספר דברים, פסוק פסוק, 

�ְרָאֵל עַד ה' אֱלהֶֹיךָ" )הושע יד, ב( להגיע "עַד ה'"  �בהָ ישִ ו דבר דבר דבור על אופניו, יכול להגיע לתשע מאות חמישים וחמש שערים, "ש�
ולבקש "עַד ה'" את כל מבוקשיו ואת כל רצונו יכול לבקש עד הקב"ה ולכן כל מי שמגדיל ספר דברים וקורא ספר דברים, מקרב את 

הגאולה.



קדוש  היה  ווארזאזאת,  בעיר  קבורתו  מקום  אשר  זצוק״ל  פינטו  יוסף  רבנו 
�" )מל"ב ג, יא(.  �הָו וטהור ועליו אמרו חכמי דורו "אשֲׁרֶ יצָקַ מיַםִ עלַ ידְֵי אלֵיִ

וקדושי עם ישראל, היו מגילוי  וידוע שההשגות הגדולות אשר השיגו גדולי 
אליהו הנביא או בחינה של ניצוץ של אליהו, שמתגלה לצדיקים ונותן להם 

כוח בעבודת השם ובהבנת סודות התורה. 

־זכינו ב״ה להיות במקומות רבים של קדושים שוכני עפר והשגנו השגות גדו
לות במקומות מסוימים, אבל האור שהרגשנו בציון רבנו יוסף פינטו זצוק״ל 

היה אור בהיר והרגשנו בציון טוהר וקדושה מיוחדת. 
ידוע שרבנו יוסף זצוק״ל היה בנו של רבנו יעקב פינטו זצוק״ל, שהיה מקדושי 
עם ישראל, שר בית הזוהר וממביני ויודעי תורת הסוד. ומקום מושבו ומקום 

קבורתו בעיר מרקש. 

ומסופר שבאחד הימים נכנס רבי יוסף לאביו, רבנו יעקב ואמר לו, הנה 
רבנו  לשנותה.  וצריכים  נכונה  אינה  בתפילה  שמכוונים  המסוימת  הכוונה 
ואז  יוסף.  ובדק את דבריו, והצדק היה עם רבנו  יעקב פינטו ע״ה דן וחקר 

עמד רבי יעקב פינטו ואמר לו, אפילו שהצדק איתךָ והכוונה שאתם 
אומרים נכונה, כךָ נהגו פה בעיר מרקש מאות שנים, לכוון גדולי המקובלים 
ואי אפשר לבטל מנהג זה. אבל משום שאתה הגעת לעומק ההבנה ולסוד 
כוונה אחרת, אסור לךָ להישאר בעיר הזאת. לךָ לעיר אחרת ותפתח ישיבה 

חדשה, שיתפללו ויכוונו את הכוונה שאתה הגעת אליה. 

וכךָ אסף רבי יוסף את תלמידיו ועבר לעיר ווארזאזאת. והנה האור והקדושה 
וההשגות שמשיגים בקברו, פחד ואימה מי שהולךָ לציון הקדוש שלו ונהיה 

כלי קיבול אמיתי, יכול לינוק ולהשיג הישגים עצומים. 

ולהודיע  לדעת  ישראל״,  ״שובה  הקדושה  עדתנו  מבני  אנו  מבקשים  ולכן 
בשער בת רבים, שמקום קבורתו הוא אדמת קודש ואפשר להשיג שם השגות 
עצומות. וידוע שבקבר של אדם הנשמה יורדת בערב ראש חודש ובאמצע 
החודש. ובקברי צדיקים, נשאר בכל זמן חלק משורש הנשמה של הצדיק. 
והסודות שזכינו להשיג בקברו הולכים איתנו ועם כל בני הקהילה הקדושה.  

הרבנית סימיטה שמחה אבוחצירא

אחד הדברים שיש לנו ובקהילה הקדושה שלנו היום, זיכרון לפניךָ בשחק, 
זה יום של הפטירה של הסבתא הקדושה, אשתו של הסבא הגדול הקודש 
קודשים, רבי מאיר אבוחצירא.  הסבתא שהייתה קודש קודשים, והייתה אחד 
מהעמודים הגדולים שהשפיעו ונתנו כוח לסבא הגדול, רבי מאיר אבוחצירא, 
היא הייתה אשת חבר והיא השפיעה כוחות גדולים, היא הייתה אור גדול והיא 

הייתה השמש שהייתה זורחת ומאירה לעולם. 

מהיום ש"שובה ישראל" קמה, נהגנו בכל קהילת "שובה ישראל" במוצאי ט' 
באב לעשות סעודה לעילוי נשמתה. כתוב בספרים הקדושים מתי שיש מידת 
צדיקות,  שמזכירים  הזכר  לעולם,  קשה  זמן  שיש  ומתי  לעולם,  גדולה  הדין 

מעורר רחמים גדולים ביותר בשמיים ונותנים כוח גדול ביותר בשמיים.  

הזכות של הסבתא הצדיקה, הרבנית סימיטה שמחה, שהייתה קדושה 
ויהיה כוח  ויהיה מיתוק הדין לכולנו  וצדקת, תאיר לכולנו ותשפיע על כולנו 
גדול לכולנו. היא הייתה צדקת ברמות הגבוהות והגדולות והקדושות שלא 
כולנו,  וירחם על  כולנו,  היה להן שני. בע"ה הקב"ה ימתק את הדינים על 
ולהסתכל על חיים  ולחזרה בתשובה אמיתית,  כולנו לגאולה שלימה  ונזכה 

בצורה נכונה,

וט' באב שזה יום של חשבון נפש, הקב"ה יוביל אותנו לחשבון נפש אמיתי, 
ועושה  יושב  שאדם  כמו  עקום,  נפש  חשבון  עושה  אדם  פעמים  הרבה  כי 
חשבונות על הכסף שלו, והוא מתחיל את החשבונות בטעות מוחלטת וכל 
החשבונות שהוא עושה בכלל הם טעות והם לא נכונים. הקב"ה יוביל אותנו 
לעשות חשבון נכון, לעשות חשבון אמיתי, לעשות חשבון ישר, ולא לעשות 
חשבון שהוא עקום מהיסוד. החשבון נפש צריךָ להיות עם יסוד של "ת�ָמיִם 

ת�ִהְיהֶ עםִ ה' אלֱהֶֹיךָָ" )דברים יח, יג(, עם יסוד של תורה שנכנסת ללב, עם 
יסוד של תמימות, וככה "אשְַׁרֵי תְמיִמיֵ דָרֶךְָ" )תהילים קיט, א(, אפשר להגיע 

למקומות ולדברים גבוהים ולדברים קדושים ביותר. 

ששמענו  בסיפורים  בחיים,  המון  עלינו  שהשפיעה  הצדקת  הסבתא  זכות 
עליה, הכוח שלה יהיה כוח לכל בני הקהילה. וכל בני הקהילה, הקב"ה יקיים 
�רֶ לכָםֶ" )דברים א,  �ִב �אַשֲׁרֶ ד �כָםֶ אלֶףֶ פ�עְָמיִם ויִברֵָךְָ אתְֶכםֶ כ בכם "יסֹףֵ עֲליֵכםֶ כ

יא(, ונזכה כולנו לתשובה, לרחמים, לשמחה, להצלחה, ולכל הטוב, 
נוריד  הזאת,  האדומה  והמנורה  אמיתית,  בתשובה  חזרה  בתשובה,  ולחזור 
אותה ונהפוךָ למנורה טובה, נשנה עיתים ונחליף את הזמנים, בצורה נכונה 

ָלוםֹ" )תהילים כט, יא(.  וטובה. "ה' עזֹ לעְַמ�וֹ יתִ�ֵן ה' יבְרֵָךְָ אתֶ עַמ�וֹ בשַׁ�


